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A rádió meg a lemez nem pótolja 
a személyes é l m é n y varázsát . 

Anda Géza huszonnégy é v v e l ezelőtt 
ment el Magyarországról , Svájcban él, 
azóta most vendégszerepe l t e lőször 
itthon. S az Erkel Sz ínházban az ú j 
donság izgalmával fedezte föl a k ö 
zönség magának őt, aki az évt i zedek 
távlatából is i smerősebb az i smerős 
nél, hiszen eszményi muzs ikálása 
Dohnányi iskolájából nőtt ki, azt v i -
rágoztatta, fejlesztette m ű v é s z e t é b e n 
tovább. 

Azt mondja: 
— Sehol és soha olyan kiváló is

kola nem volt és nem lesz, mint a mi 
Zeneakadémiánk: Weiner Leó taní
tott, meg Molnár Antal, Siklós Albert, 
Bartha Dénes... 

S amikor külföldre ment? 
— Rájöttem arra, hogy nem tudok 

zongorázni. Sem technikailag, se 
pszichikailag. Az első nagy l endület , 
a kezdeti sikerek láza a magam szá
mára huszonkét éves koromban ki
hunyt. Mindent elölről kellett kezde
nem. A háború alatt amúgy sem kon-
certoztam, hanem csak tanultam, ta
nultam, tanultam. Egymagam. Űjra 
elővettem Bach kétszólamú invencióit 
és Cortot ujjgyakorlatait. A mély
ponton talán 1948—49-ben jutottam 
túl. 

S ma? Vi lágs ikere inek te l j ében? 
— Még nagyon sokat kell tanulnom, 

tökéletesednem. Klemperer nemrégen 
végighallgatta Londonban egyik pró
bámat, és azt mondta: „Maga egyre 
jobban zongorázik ..." Ha nem így 
volna, akkor fel kellene adnom ma
gamat és a mesterségemet — feleltem. 
„Ismerek jó néhány művészt, aki egy
re rosszabbul játszik, mégsem hagyja 
abba" — mondta erre. Pedig ezen a 
pályán nincs megállás. 

— Kitől tanult l egtöbbet? 
— Mindenkitől tanultam, akivel 

együtt hangversenyeztem. Mármint a 
nagy karmesterektől. De az ember a 
legtöbbet magától tanulja meg, hi
szen a fizikai érzéseket, a feszültség 
és feloldódás váltakozását, nem fotog-
rafálhatja le a tanár. Ezt magyarázom 
mindig a fiatáloknak . . . 

Anda Géza Luzernben, a Festival 
idején, minden é v b e n tanít n é h á n y 
fiatal művészt . Vajon mi a tapaszta
lata, másképpen zongoráznak-e , m á s 
képpen muzs iká lnak-e ma, mint év t i 
zedekkel eze lőt t? 

— Rosszabbul zongoráznak, rosszak 
az iskolák világszerte. Nálam a mű
vészképzőben nemegyszer kiderül, 
hogy a növendékek például nem tud
nak skálázni. Miért? Lenézik. Ok 
„muzsikálnak". De hogyan, ha nem 
urai a hangszerüknek. Nem, ne kép
zeljük azt, hogy jobban játszunk, 
mint a régiek. Gondolja csak el, mi
lyen kevés zongorista oksd ma, aki 
egy szép, igazi legatót tud megszólal
tatni. A gyors játék még nem minden, 
engem csak akkor érdekel, ha egy ze
nei kifejezéssel kapcsolatos, azt szol
gálja. A technikának a zenei érzékkel 
együtt kell fejlődnie. Az, hogy az öt 
ujj egyenletesen játsszon, az is zenei 
probléma. 

Ú g y tudjuk, ma is rendszeresen gya
korol . . . 

VENDÉGEINK 

II zenéhez emberileg is 
fel kell magasodni 

- mondja flnda Géza 
— Ez igaz. A budapesti szólóhang

versenyem délelőttjén az Erkel Szín
házban három órát töltöttem azzal, 
hogy kitapasztaljam a zongorát. Az 
egyik hang úgy szól rajta mint a fa, 
másik mint a réz. Nem kiegyenlített. 
Meg kellett találnom a billentésnek 
azt a módját, hogy az egyes hangok 
úgy hangozzanak, ahogy én elképze
lem. Nem, nem a zongora rossz, az 
ápolása, a karbantartása hibás. 
Ugyanezzel a zongorával és ugyanígy 
bajlódtam a zenekari estem előtt is. 

Bartók I I . zongoraversenyét meg
számlálhatat lanul sokszor játszotta 
együtt Fricsay Ferenccel. 

— 1952-ben adtuk először elő Salz
burgban. Ez volt a mű első kirobbanó 
sikere. Utána, ahol csak lehetett, mű
sorra tűztük. Fricsayval nagy egyet
értésben dolgoztunk. Halála óriási 
vesztesége a világ zenei életének. 

Ü g y tudjuk, Anda dirigál i s . . . 
— Tíz év óta. Többnyire Mozartot. 

Amikor Mozart zongoraversenyeit ját
szom és dirigálom, egy nagyobb 
együttessel való kamarazenélés örö
mét érzem. 

Hatalmas repertoárjából mi h i á n y 
zik m é g ? 

— Azzal foglalkozom, hogy megta
nulom Beethoven összes szonátáit. 

— Mikor pihen? 
— Évente két hónapot. Januárban 

és júniusban. Ilyenkor jóformán ki 
sem nyitom a zongorát. 

— Mi a v é l e m é n y e a mind inkább 
szaporodó zenei versenyekrő l? 

— Sem a győzelem, sem a bukás 
nem bizonyít semmit. A versenyek 
eredményei nem igen reálisak, sok a 
kompromisszum. Én két-három évvel 
ezelőtt voltam utoljára zsűritag 
Leedsben, de elment a kedvem tőle. 
Húsz-huszonkét éves zongoristák ma 
— kevés kivétellel —, fiatalnak álcá
zott öregek, nincs bennük semmi el
szánt merészség, óvatosak, nem vál
lalnak kockázatot. Hiányzik belőlük a 
hangszer iránt való lelkesedés. Szé
pen a fal mellett, biztonságban élni 
és muzsikálni. Bárcsak inkább mellé 
ütnének olykor-olykor, az is jobb len
ne. A zene karakternevelő, de ennek 
az ellenkezője is igaz: buta, művelet
len és gyáva ember nem lehet jó 
muzsikus. A zenéhez emberileg is fel 
kell magasodni. Akiben nem él ellen
állhatatlan kényszer, hogy a kitűzött 
cél irányában fejlessze magát, és nem 
ellenőrzi lankadatlanul minden le
ütött hangját, abból nem lesz igazi 
művész. A tanulásnak, a gyakorlás
nak nagy munka az ára. S ebbe a 
nagy munkába van, aki belekábul . 
Ennek csakis a szigorú önkontroll az 
ellenszere. 

Épp olyan szenvedé lyes pedagógus , 
mint amilyen művész . De nemcsak 
növendéke inek pedagógusa, hanem 
ö n m a g á é is. Mert senkivel sem olyan 
kér le lhetet lenül szigorú és tárgyi lagos, 
mint ö n m a g a művésze téve l . Így f o n ó 
dik össze benne az emberi kva l i tás a 
művész i nagysággal . 

G á e h Marianne 

 e
ko

ny
vt

ar
.s

k-
sz

eg
ed

.h
u 

 e
ko

ny
vt

ar
.s

k-
sz

eg
ed

.h
u 


